

Вестник Московской академии Следственного комитета Российской Федерации. 2023. № 1. С. 98—104.  
Bulletin of the Moscow Academy of the Investigative Committee of the Russian Federation, 2023, no. 1, pp. 98–104.

УДК 005.92:004.63  
doi: 10.54217/2588-0136.2023.35.1.012

НИОН: 2015-0065-01/23-103  
MOSURED: 77/27-010-2023-01-302

Научная специальность: 5.1.2. Публично-правовые (государственно-правовые) науки

## Перспективы развития электронного документооборота в федеральных органах государственной власти

Елена Александровна Ефремова<sup>1</sup>, Анна Борисовна Сабурова<sup>2</sup>

<sup>1, 2</sup>Московская академия Следственного комитета Российской Федерации, Москва, Россия

<sup>1</sup>efelal@yandex.ru

<sup>2</sup>asia833p@yandex.ru

**Аннотация.** Актуальность исследования обусловлена качественным изменением подходов к организации документационного обеспечения управления в связи с переходом федеральных органов государственной власти Российской Федерации на безбумажный документооборот. Цель работы заключалась в определении перспектив развития электронного документооборота как одного из действенных инструментов управления. Авторами проведен анализ динамики объемов электронного документооборота. Выявлены сдерживающие факторы внедрения систем электронного документооборота. Определено, что развитие технологий межведомственного электронного взаимодействия обусловлено необходимостью совершенствования нормативных основ федеральных органов государственной власти, формированием и унификацией основных процедур документооборота.

**Ключевые слова:** электронный документ, система электронного документооборота, документационное обеспечение управления, электронная подпись, искусственный интеллект, блокчейн

**Вклад авторов:** Ефремова Е.А. — сбор и обработка материалов, анализ полученных данных; Сабурова А.Б. — написание текста.

**Для цитирования:** Ефремова Е.А., Сабурова А.Б. Перспективы развития электронного документооборота в федеральных органах государственной власти // Вестник Московской академии Следственного комитета Российской Федерации. 2023. № 1. С. 98—104. doi: 10.54217/2588-0136.2023.35.1.012.

## Prospects for the development of electronic document management in federal government bodies

Elena A. Efremova<sup>1</sup>, Anna B. Saburova<sup>2</sup>

<sup>1, 2</sup>Moscow Academy of the Investigative Committee of the Russian Federation, Moscow, Russia

<sup>1</sup>efelal@yandex.ru

<sup>2</sup>asia833p@yandex.ru

**Abstract.** The relevance of the study is due to a qualitative change in approaches to the organization of document management in connection with the transition of federal government bodies of the Russian Federation to paperless document management. The purpose of the work was to determine the prospects for the development of electronic document management as one of the effective management tools. The authors analyzed the dynamics of the volume of electronic document flow. The constraining factors of the introduction of electronic document management systems have been identified. It is determined that the development of technologies of interdepartmental electronic interaction is due to the need to improve the regulatory framework of federal public authorities, the formation and unification of the basic procedures of document management.

**Keywords:** electronic document, electronic document management system, management documentation, electronic signature, artificial intelligence, blockchain

**Contribution of the authors:** Efremova E.A. — collection and processing of materials, data analysis; Saburova A.B. — text writing.

**For citation:** Efremova, E.A., Saburova, A.B. (2023) Prospects for the development of electronic document management in federal government bodies. *Bulletin of the Moscow Academy of the Investigative Committee of the Russian Federation*, no. 1, pp. 98–104. (In Russ.). doi: 10.54217/2588-0136.2023.35.1.012.